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Lukijalta 
Sulkakynämerkin saavat poikkeuksellisen iskevät ja hyvin perustellut
mielipiteet. Kerran vuodessa paras kirjoitus palkitaan.

Osoite: Aamulehti/Lukijalta,
PL 327, 33101 Tampere
Sähköpostiosoite:
al.mielipiteet@aamulehti.fi
Puhelin: 010 665 3165
(ma–pe kello 10–11)
Omalla nimellä: Tekstit julkais-

taan kirjoittajan nimellä. Nimi-
merkin käyttö on mahdollista vain
poikkeustapauksissa. Tekstareissa
nimimerkki on sallittu.
Yhteystiedot: Teksteihin (myös
tekstareihin) on liitettävä kirjoit-
tajan osoite ja puhelinnumero.

Pelkkä sähköpostiosoite ei riitä.
Pituudet: Kirjoita tiiviisti ja nase-
vasti. Uuden keskustelun avaava
kirjoitus saa olla välilyönteineen
enintään 3�200, jatkopuheenvuo-
ro 2�200 ja kommentit 500–1�000
merkkiä. Toimitus valitsee, otsikoi

ja käsittelee julkaistavat tekstit se-
kä lyhentää niitä tarvittaessa.
Valokuvat: Sivulla julkaistaan lu-
kijoiden ottamia kuvia.  Palkkiota
ei makseta. Ohjeet Aamulehden
verkkosivuilla www.aamulehti.fi /
kuvakisa

Ohje: Näin kirjoitat Lukijalta-sivulle

Päivän kuva

Metsän antimia. Nyt tuli suppilovahveroita kerrankin kunnolla. Komea Keanu-kolli ihailee saa-
lista rauhallisesti vierestä.

O Lisää lukijoiden valokuvia verkossa: aamulehti.fi/kuvakisa. Kun liityt sivustolle, voit saada kuvasi tälle palstalle.

Marianne Hetekivi

U
nkari viettää 19. lo-
kakuuta suomalais-
ugrilaisten sukukan-

sojen päivää. Parlament-
timme keväällä tekemän
päätöksen mukaan juhlaa
vietetään vuosittain, aina
lokakuun kolmantena lau-
antaina.

Aloitteen asiasta teki Vi-
ron riigikogu, ja Unkarin
parlamentti ehdotti keväi-
sellä päätöksellään samaa
myös Suomen eduskunnal-
le. Näin kaikki itsenäiset
suomalais-ugrilaiset kansat
voisivat juhlia tätä erityistä
yhteyttään samaan aikaan.

Herää tietenkin kysymys,
tarvitaanko tällaisia juhla-
päiviä vielä 2000-luvulla?
Kun globalisaatio tunkeu-
tuu elämäämme yhä moni-
naisemmin tavoin, meissä
on herännyt tarve tuntea
paremmin myös omaa lähi-
ympäristöä, omaa yhtei-
söä ja kulttuuria. Haluam-
me tietoa historiastamme
ja juuristamme – ja siten
myös äidinkielestämme,
sen alkuperästä ja suku-
kielistä.

Unkarin suurlähettiläänä
saan päivittäin kokea, kuin-
ka myönteisesti suomalai-
set suhtautuvat suomalais-
ugrilaiseen kielisukulai-
suuteen. Suhteidemme
tulevaisuuden kannalta
tärkeimpiä kysymyksiä
on se, kuinka pystymme
sitouttamaan myös nuoret
siihen sukulaisrakkauteen,
joka on ollut heidän van-
hemmilleen ja isovanhem-
milleen luonnollista.

Tästä syystä Unkarin
kulttuuri- ja tiedekeskus

Helsingissä juhlisti suo-
malais-ugrilaista kielisu-
kulaisuutta 18.10. lapsia ja
nuoria ajatellen: nukkete-
atterilla ja unkarilaisia las-
tenkirjakuvituksia esittele-
vällä näyttelyllä.

Tämä on ollut johtavana
oivalluksena myös Länsi-
Unkarin Zircissä sijaitse-
vassa Reguly-museossa,
joka järjestää samaan ai-
kaan kielisukulaisuuden
merkeissä perhepäivän.
Eteläunkarilaisessa Szeg-
edissä järjestetään mölk-
kypelin mestaruuskisat,
Budapestissä vepsän kielen
intensiivikurssi sekä virtu-
aalimatkoja Viron ja Marin
kulttuuriin.

Suomen kulttuuri-insti-
tuutti Finnagora järjestää
Budapestissä suomalaisen
elokuvan päivät.

On siis ensiarvoisen tär-
keätä sytyttää kiinnos-
tus suomalais-ugrilaisiin
kansoihin myös lapsissa ja
nuorissa.

Tämän vuoksi Suomi-
Unkari-seura järjestää
joka neljäs vuosi koulujen
Unkari-teemaviikon, johon
esimerkiksi vuosi sitten
osallistui satoja suomalai-
sia kouluja.

Unkarissa on viime vuo-
sina julkaistu nelisenkym-
mentä suomalaista las-
tenkirjakäännöstä. Kun-
pa myös suomen kielelle
saataisiin sellaisia kor-
kealaatuisia unkarilaisia
lastenkirjoja, joita näimme
viimevuotisten Helsingin
kirjamessujen Unkari-tee-
massa. Tai niitä, joita juuri
nyt esitellään Unkarin
kulttuurikeskuksen galleri-
assa Helsingissä.

Parhaat kiitokset kaikille,
jotka tekevät työtä näiden
asioiden hyväksi: ystävyys-
kaupunkisuhteiden edistä-
jille, Suomi-Unkari-seuran
jäsenille, ystävyysseura-
kunnille, taiteilijoille, tie-
demiehille ja opettajille.

KRISTÓF FORRAI
Unkarin suurlähettiläs

Helsinki

Sukukansojen
päivää tarvitaan
2000-luvullakin

Kuinka
sitoutamme
myös nuoret
sukulais-
rakkauteen?

Asun Tampereen Tasan-
teella ja liikun päivittäin
koiran kanssa kävelyteillä.
Teiden reunat ovat täyn-
nä karkkipapereita, tyhjiä
tupakka-askeja, limsapurk-
keja ja pulloja.

Nykyajan nuoret eivät
vaivaudu viemään roskia
koriin, vaan heittelevät
niitä luontoon. Lasipullot
on usein rikottu kiveen,
ja ne ovat ikävästi koirien
tassuissa.

Pullopantit eivät ole
riittävän isoja, jotta ne hou-
kuttelisivat nuoria viemään
ne kaupan pullonkeräyk-
seen.

Roskiksia kyllä löytyy,
mutta usein pullot ja roskat
ovat niiden vieressä maas-
sa. Myös uimarannalla on
roskia ja rikottuja lasipul-
loja. Siellä on inhottava
kävellä paljain varpain ja
pelätä lasinsiruja. Roskaa-
misen lisäksi ärsyttävät
keskelle tietä jätetyt koi-
rankakat.

Roskat eivät maadu
luontoon, ja ne pilaavat
maiseman niin kauan kun-
nes joku ne kerää.

Roskia kerätään verova-
roilla, jotka voitaisiin käyt-
tää nuorison tukemiseen ja
toimintaan.

Onko todella niin vaikeaa
viedä roskat roskikseen?

Karkkipaperikin kul-
kee taskussa siihen asti,
kun karkin syö, mutta sen

jälkeen se lentää maahan.
Auttaisiko roskaajien sa-
kottaminen?

MARJAANA FÄLT
Tampere

Tv-tuomareilla
keskinäisen
kehun kerho
Miksi jokainen tv-kanava
on alkanut kilpailla siitä,
mikä niistä saa eniten ke-
rättyä hössääviä julkkiksia
vääntämään jos jonkin-
laista tököttiä tai keittoa
hellan ääreen. Sen jälkeen
julkkistuomarit antavat
tuomionsa.

Eikö Suomesta todella-
kaan löydy yhtään televi-
sion kokkiohjelmaa, jossa
ei tarvitsisi joka kerta  kat-
sella ja kuunnella julkkis-
ten keskinäisen kehumisen
kerhoa?

Miksi joku käyttää jopa
rivologista kieltä arvoste-
lussaan, kun lapsetkin kat-
sovat näitä ohjelmia. Onko
tuomareilla hurahtanut
virka päähän, kun asialli-
nen linja pettää?

Tuomarin naamaa ei
välttämättä kaipaa näky-
ville heidän arvostelles-
saan kilpailijaa. Sama on
esimerkiksi Idols-kisassa.
Tuomiot voi antaa vaikka
sermin takaa.

Vai haluavatko tuomarit
omassa erinomaisuudes-
saan ollakin esillä eivätkä
niinkään kilpailijat?

REIJO PUHAKKA
Lempäälä

Auttaisiko
roskaajien
sakottaminen?

V
uonna 1968 rakennet-
tu Vehmaisten koulu-
rakennus Tampereel-
la on tullut elinkaa-

rensa päähän. Koulun päära-
kennus suljetaan lokakuussa,
ja koulun yli sata 3.–6.-luok-
kalaista jatkaa koulunkäynti-
ään väistötiloissa Vuoreksen
koulussa.

Vehmaisten koulun si-
säilmaongelmat ovat olleet
tiedossa ainakin 11 vuoden
ajan. Lasten ja henkilökunnan
keskuudessa on ollut vaka-
vaa oireilua, ja useat lapset
ovat menettäneet terveytensä
peruuttamattomasti. Heitä ei
voida parantaa, mutta voimme
keskeyttää lasten ja henkilö-
kunnan altistuksen.

Koulun peruskorjaus piti tehdä
vuonna 2007, josta se siirtyi
vuoteen 2010. Peruskorjausta
ei ole tehty, ja nyt sen tekemi-
nen ei ole enää taloudellisesti
perusteltua. Peruskorjaus-
päätös olisi edesvastuuton,

sillä kukaan ei voi taata tilojen
terveydellistä turvallisuut-
ta. Lisäksi peruskorjaus olisi
uhkapeliä veronmaksajien
rahoilla. Vehmaisten vanha
koulurakennus tulee purkaa
viipymättä ja rakentaa tilalle
uusi koulu.

Haitallisille mikrobeille al-
tistuneet lapset ja henkilökun-
ta joutuvat toimimaan kahdes-
sa koulukiinteistössä. Esi- ja
alkuopetuksen toimintaa py-
ritään jatkamaan Vehmaisissa
koulun uudemman lisäraken-
nuksen tiloissa.

Oppilas- ja henkilökunta-

määrät huomioiden tilat ovat
riittämättömät.

Päättäjät ovat nyt vastuussa
siitä, miten koulua käydään
Vehmaisissa jatkossa. Me
vanhemmat tuemme henki-
lökuntaa ja koululaisiamme.
Asetamme toivomme siihen,
että lähitulevaisuudessa Veh-
maisissa on uusi ja turvallinen
koulu oppilaille ja henkilö-
kunnalle. Uuden ja ajanmukai-
sen koulukiinteistön edut ovat
terveyden lisäksi taloudellisia
ja aluepoliittisia.

Ajan saatossa Vehmaisista
on kehittynyt vertaansa vailla
oleva ja arvostettu asuinalue
osana Tampereen kasvun
painopisteitä. Miten alueem-
me uudisrakennuskohteisiin
saadaan asukkaita, jos kou-
luolot eivät ole kunnossa?
Lapsella on oikeus perusope-
tuslain mukaiseen terveelli-
seen ja turvalliseen oppimis-
ympäristöön. Opettajien työn
kirjo kaikkinensa on erittäin

haastavaa. Myös he tarvitse-
vat terveellisen työympäristön
asianmukaisine tiloineen.

Vastuullinen työnantaja ja
päättäjä ei voi jättää koulun
henkilökuntaa olosuhteiden
armoille. Henkilökunta tarvit-
see myös lupauksen uudesta
koulusta jaksaakseen tehdä
opetustyötä epävarmoissa olo-
suhteissa.

Uskomme kaikkien pyrki-
vän ammattitaitoiseen, eetti-
seen ja arvoiltaan kestävään
hyvään päätökseen. Halu-
amme varmistaa Vehmaisten
koululaisten oikeuden toteu-
tumisen terveellisen ja tur-
vallisen oppimisympäristön
muodossa. Kukaan meistä ei
voi muuttaa mennyttä, mutta
haluamme katsoa luottavai-
sesti tulevaisuuteen.

SUSANNA HEIMOSALMI
JARMO NUMMELA

MARJA VÄLKKI
Vehmaisten koulun vanhempain-

yhdistys ry:n johtokunnan jäseniä

Vehmaisten koulu on tullut tiensä päähän
Alueelle

tarvitaan

nyt uusi

oppilaille ja

henkilö-

kunnalle

turvallinen

koulu.
Monet
lapset ovat
menettäneet
terveytensä.

T
erveyden ja hyvinvoin-
nin laitos (THL) julkisti
4.10. aloitteen peruster-

veydenhuollon vahvistami-
sesta. Aloite tähtää siihen, että
pääsy avosairaanhoidon lääkä-
rin vastaanotolle paranisi huo-
mattavasti nykyisestä. THL:n
mukaan siihen päästään mo-
nipuolistamalla palveluiden
tuottamisvaihtoehtoja, anta-
malla asiakkaan valita hoi-
topaikkansa ja järjestämällä
rahoitus siten, että raha seuraa
asiakasta. Julkisuudessa aloi-
tetta on tulkittu jopa työter-
veyshuollon alasajamiseksi.

Työterveyshuollon tarkoitus
on ehkäistä työstä aiheutuvia
terveysvaaroja sekä edistää
työntekijöiden terveyttä ja
työkykyä työpaikan tarpei-

den vaatimassa laajuudessa.
Tällainen työterveyshuolto on
työnantajan lakisääteisesti jär-
jestettävä. Sen sijaan sairaan-
hoito on vapaaehtoinen osa
työterveyshuoltoa.

Perusterveydenhuollon
heikko saatavuus on johtanut
siihen, että viimeisten kym-
menen vuoden aikana valtaosa
työssä käyvien sairaanhoidos-
ta on siirtynyt työterveyshuol-
lon yhteyteen.

Työterveyshuollon sairaanhoi-
dosta on tullut henkilöstöetu
ja nopeasta lääkärin vastaan-
otolle pääsystä työterveys-
huollon tärkein ominaisuus.
Työterveyshuollon palvelun-
tuottajat ovat lisänneet sai-
raanhoidon tarjontaa ja rekry-

toineet lisää lääkärityövoimaa.
Kehitys ei ole tarkoituksen-

mukaista työterveyshuollon
tavoitteiden kannalta. Huoli-
matta työpaikkojen ja yhteis-
kunnan tarpeista ennaltaeh-
käisevä työterveyshuolto on
jäänyt vähäiseksi, jopa hieman
vähentynyt 2000-luvulla. Sai-
rauspoissaolojen ja työkyvyt-
tömyyseläkkeiden määrän vä-
hentämiseksi työterveyshuol-
to on saanut uusia tehtäviä,
joiden toteuttamiseen tulisi
ohjata resursseja.

Terveydenhuolto on koko-
naisuus. Jos jokin osa siitä ei
toimi, se heijastuu muihin-
kin osa-alueisiin. Sairaanhoi-
don toteuttaminen nykyisessä
laajuudessa ei tue työterveys-

huollon ennaltaehkäiseviä ja
työkykyä edistäviä tehtäviä.
Mikäli THL:n aloite johtaisi
perusterveydenhuollon paran-
tumiseen, se auttaisi työter-
veyshuoltoa keskittymään
varsinaisiin tehtäviinsä.

Työterveyshuollon kehit-
tämisessä työmarkkinajärjes-
töillä ja valtiovallalla on kes-
keinen rooli. Työhyvinvoin-
nista huolehtiminen on koko
yhteiskunnan etu.

HARRI VAINIO
pääjohtaja

JORMA MÄKITALO
Terveys ja työkyky-

osaamiskeskuksen johtaja

KARI-PEKKA MARTIMO
Vaikuttava työterveyshuolto-

teeman johtaja

Työterveyslaitos

Suomen perusterveydenhuolto kaipaa vahvistamista
Valtaosa

työssä

käyvien

sairaan-

hoidosta

on siirtynyt

työterveys-

huollolle.

R
uokatalo Atria on otta-
nut jättiloikan mieliku-
vamarkkinoinnin saral-

la. Kanapukuun pukeutunut
pyöräilijä kuskaa laatikossa
tuotesarjan kananpoikaa At-
rian tunnusmusiikki taustalla
soiden – viheltelyä myöten.

”Hyvä ruoka – parempi mie-
li” on erittäin onnistunut lause
ja samalla tavoite koko ruoka-
alalle. Mielestäni vastuulli-
suuden ja eettisyyden aika-
na tämänkaltainen mainonta
tulisi kuitenkin kieltää. Viime
kädessä vastuu on kuluttajal-

la. Ihminen todellakin on sitä,
mitä hän syö.

Laajemmin ajateltuna on
totta, että yhä useampi kulut-
taja on vieraantunut lihate-
ollisuudesta lähes kokonaan.
Mielikuvamainonta pyrkii
edistämään tätä tosiasiaa vielä
entisestään. Kaupan hyllyllä
eläin on vain tuote paketissa,
ilman vastuuta ja viheltelyä.

Joulun lähestyessä on var-
maan lupa odottaa Atrialta,
että possu ajaa traktorilla,
kuormalavan ollessa täynnä

hyväntuulista kinkkua – vihel-
lyksen ja tunnusmusiikin soi-
dessa kivasti taustalla. Kaikkia
tämä ei naurata, ja viheltely
voidaankin tulkita uuden ajan
hautajaisääneksi.

Markkinointia tulee aidosti
säädellä. Koko yhteiskuntaa
koskien tällä on merkitystä,
sillä arki ja teot ratkaisevat
viime kädessä. Mielikuvilla on
paikkansa, mutta tällaista ei-
vät eläimet ansaitse.

MARKO HOIKKANIEMI
Mba, restonomi, opettaja

Oulu

Kana pyöräilee broilerituotteet kyydissään
Liha-

teollisuuden

mielikuva-

mainonta

vieraannuttaa

kuluttajaa

entisestään.

Päättäjät ovat yrittäneet kai-
kin keinoin hillitä kansalais-
ten viinarallia onnistumatta
siinä. Veron korottaminen
vain kiihdyttää maahantuon-
tia. Suunniteltu veron puolit-
taminenkaan ei auta mitään,
ei edes ennallaan pitäminen.

Nyt moni alkoholiriippu-
vainen tuo pakettiautollisen
juomia Virosta. Hän myy
siitä suurimman osan. On vii-
naa ja rahaa. Alkaa tuttujen
kanssa ryyppääminen.

Suomessa voitaisiin nostaa
hintaa niin kuin on kaavailtu,
mutta samalla alennettaisiin
vaikka Koskenkorva ja yksi
olutmerkki Viron hintatasol-
le. Viinaralli jäisi pois, kun
väki saisi pullonsa kotimaas-
ta samalla rahalla. Ei tulisi
ryypättyä pitkiä putkia.

Verotulot kasvaisivat, koska
halvan juoman myynti olisi
kuitenkin melko vähäistä.
Pieni piiri joisi sitä neljän sei-
nän sisällä. Suomalainen on
niin ylpeä, ettei hän kehtaisi
näyttää käyttävänsä halpaa
juomaa. Hän ostaisi Alkosta
täyden veron tarjoilujuomat.

Ravintolat voisi sulkea kel-
lo 24. Siihen saakka ihminen
pystyy vielä jotenkin kontrol-
loimaan itsensä, mutta sen
jälkeen elämä menee monel-
la holtittomaksi.

Raiskaukset, pahoinpi-
telyt, katoamiset ja murhat
tapahtuvat usein pikkutun-
neilla. Aamuyöhön juhlitta-
essa ollaan töissä krapulassa
ja väsyneitä.

Alkoholistien hoitokulujen
pieneneminen toisi valtiolle
valtavan säästön. Samoin ri-
kollisten oikeudenkäyntiku-
lujen väheneminen. Nyt en-
siapua työllistävät yöaikaan
pääasiassa alkoholistit.

Kokeillaan vuosi ja katso-
taan kannattiko.

PEKKA HEINONEN
Tampere

Alkoon pari
halpajuomaa
Viron hinnoilla

Tekstareissa kysyttiin (AL
17.10.), paljonko eläkeraho-
ja jää käyttämättä ja mihin
ne joutuvat, kun ennenai-
kainen kuolema eläkeläi-
selle tulee. Oletukseni on,
että kaikki ylimääräinen
eläkeraha menee eläkefi r-
mojen johtajien palkkojen
ja bonuksien kasvattami-
seen. Minun on vain sitke-
ästi koetettava elää, jotta
nauttisin pienestä eläk-
keestäni mahdollisimman
monta vuotta.

MATTI HIRVONEN

Ministerivaihdos. ”Has-
si vaihtui Haavistoksi”,
otsikoi Aamulehti. Mui-
den viestimien mukaan se
oli Hautala, joka vaihtui
Haavistoksi. Pirkanmaalle
ei tullut toista ministeriä,
mutta yksi ryhmän pu-
heenjohtajan paikka meni.

HEIKKI A OLLILA

Kolmenkulman ABC:llä ja
Nokian kaupungin py-
säköinninvalvonnalla on
tehokkaan oloinen diili.
Hyötyyköhän kumpikin?
Asiakkaita vain voi ruveta
hupenemaan yhtä reip-
paalla tahdilla kuin sakko-
lappuja näkyy satelevan.

ASIAKAS

Eikö paloauto tarvitse min-
käänlaisia valoja, kun se ei
ole hälytysajossa? Pimeä
paloauto ajeli torstaiaamu-
na Tampereella Hatanpään
puistokujalla.

KARI KULMALA

Itella huomio. Kahden ki-
lon painoinen paketin mat-
ka Kanarialle lentopostissa
kesti kuusi vuorokautta.
Saman ajan vei 1. luokan
kirje Tampereelta Helsin-
kiin. Missä vika?

MUMMUN ONNITTELUT

Kaikki autoilijat eivät enää
kunnioita Paasikiventieltä
erkanevan Pohjanmaan-
tien liikennevaloja. Tum-
man farmarin kuljettaja oli
ajaa päälleni torstaiaamu-
na kello 8.

KORTTI POIS

Eikö Tampereella ole vielä-
kään opittu mitään? Ei yli
satavuotiaita kauniita puu-
rakennuksia tule purkaa.
Missäs kaupungin historia
sitten on?

TAMPEREEN TAUTI

Kyllästymiseen asti saa
lukea, miten joku julkkis
ilmestyi pippaloihin sätei-
levänä. Miksi heitä ei eris-
tetä? Hehän ovat ympäris-
tölle vaarallisia.

EP

Pirkanmaan työttömyys-
turvayksikössä on 4 viikon
käsittelyaika. Tätä ennen 3
viikkoa on virkailijan soi-
ton odotusta. Lausuntoa,
jota tarvitaan työttömyys-
kassaan, työtön odottaa yli
2 kuukautta. Ilman rahan
tuloa ei kukaan pärjää.
Miksi käsittelijöitä ei ole
tarpeeksi?

TYÖTÖN

Miksi yritetään vapaassa
maassa ohjailla toisten va-
lintoja, esimerkiksi uuden
ammatin hankintaa? Olkaa
oman onnenne seppiä ja
antakaa vapaus muille.

ONNEA AMMATILLE

Tekstarit

040 829 2768

Toimi näin: Viestin alkuun

kirjaimet mi ja välilyönnin

jälkeen kannanotto, mahdol-

linen nimimerkki sekä nimi,

osoite ja paikkakunta. Ope-

raattori perii viestistä nor-

maalin tekstiviestimaksun.

Eikö paloauto
tarvitse valoja,
ellei se ole
hälytysajossa?

Ossi
Kirjoituskone
AL 19.10.13


